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Fresky vítochovského kostela 
jsou po desítkách let opraveny

Bystřice nad Pernštejnem • Po čtyřiceti letech dostaly gotické fresky 
v unikátním kostele sv. Michala ve Vítochově na Bystřicku novou tvář. Pro-
šly celkovou obnovou a na okna kostela přibyde fólie, která zabrání pro-
nikání UV záření do interiéru. To by mělo do budoucna výrazně zpoma-
lit blednutí fresek. 
Bohatá výzdoba stěn byla ve vítochovském kostelíku objevena v roce 
1949. Fresky znázorňují klíčové výjevy ze života Ježíše Krista, jsou zde i vy-
obrazení Panny Marie, archanděla Michaela a mučedníků. Na obnovu fre-
sek poskytla peníze bystřická nadace SPES.
Kostel svatého Michala ve Vítochově budí pozornost už zdálky svými go-
tickými obrysy. Kromě fresek skrývá jeho interiér také kamennou křtitelni-
ci z poloviny 13. století a kamenný oltář.

Rekonstrukce událostí, kte-
ré na Jihlavsku následovaly bi-
tvu u Slavkova, se zúčastnilo na 
50 bojovníků v dobových kos-
týmech a s autentickou výzbro-
jí. Vojáci nejprve bojovali o obec 
Štoky. Poté mohli lidé vidět pře-
střelku a nástup na jihlavském 
náměstí. Součástí oslav byl i pi-
etní akt u pomníku obětí napole-
onských válek, která stojí u silni-
ce z Jihlavy do Štoků. 
Skutečné boje se na Jihlavsku 

odehrály 5. prosince 1805. Tehdy 

se u Štoků střetly bavorské oddí-
ly Napoleonovy armády o síle asi 
6000 mužů s více než 9000 Ra-
kušany. Na bojišti zůstalo něko-
lik stovek mrtvých a raněných. 
Rakouské síly Jihlavu sice obsa-
dily, Napoleonova armáda však 
měla za sebou vítězství u Slavko-
va a tak město po dvou dnech zís-
kala pod svoji okupační správu, 
která trvala více než dva měsí-
ce. Dnes už nikdo neví, kde jsou 
přesně padlí z bitvy u Štoků po-
hřbeni.

Chotěboř • Jedna z nej-
důležitějších výpadovek 
v Chotěboři dostala nový 
kabát. 

Po necelém půlroce prací je na 
Havlíčkově ulici opravená ka-
nalizace, vodovod i s domov-
ními přípojkami, silnice, chod-
níky i veřejné osvětlení. Stav-
ba přišla na 25 milionů korun, 
14 z nich investoval kraj. „Oce-
ňuji zejména to, že se podaři-
lo dát dohromady tři investory. 
Kraj, město a Vodovody a ka-
nalizace Havlíčkův Brod spo-
lečně zvládli poměrně kom-
plikovanou opravu ulice, kte-
rá je výstupní branou Chotěbo-
ře směrem k Havlíčkovu Brodu, 
dálnici a také k sídelnímu měs-
tu kraje. Dobré propojení je jed-
nou z priorit kraje Vysočina,“ 
řekl při slavnostním otevření 
ulice hejtman Vysočiny Miloš 
Vystrčil (ODS).

Důležitá ulice prošla opravou
Na komplikované stavbě spolupracoval kraj, město a vodárny, dokončena byla včas

Vojáci po staletích ovládli město
Jihlava/Štoky • Jako před 200 lety si připadali 
všichni, kdo navštívili rekonstrukci tažení Napole-
onových vojsk Vysočinou.

Na dva nové zvony v Pohledu 
přispěl kraj třetinou peněz

Pohled • Dva nové zvony se před 
Vánoci rozezněly ve věži kostela 
sv.Ondřeje v Pohledu na Havlíč-
kobrodsku. Zvony slavnostně po-
světil biskup královohradecké di-
ecéze Dominik Duka pod patrona-
cí a za osobní účasti Livie Klau-

sové. Zvony stály celkem 674.000 
korun, třetinou přispěl kraj, ostat-
ní náklady posbírali farníci mezi 
sebou, podílely se i obce a firmy 
z okolí. Na snímku ze svěcení Li-
vie Klausová s hejtmanem Vyso-
činy Milošem Vystrčilem (ODS).

Sedm panen na Želivě 
Na jih od silnice, která vede ze Želiva do Červené Řečice se 
proti Březinově mlýnu sklání příkrá stráň, které se říká Vo-
lavka. Je celá porostlá lesem a z tohoto lesa vystupuje 
sedm skal, kterým lidé říkají Sedm panen. A teď 
se dozvíte proč:
Za dávných dob se ještě od Březiny k Čer-
vené Řečici prostíraly velké rybníky, dodnes 
se v těchto místech říká Na rybnících. Teh-
dy v těchto místech žila vdova mlynářka se 
svými sedmi dcerami. 
Všechny dcery byly moc hezké, měly ale 
jednu vadu. Byly pyšné, až to pěkné neby-
lo. S čeládkou zacházely hrubě, s mleči mou-
ky nemluvily a co se ženichů týká, jednoho po dru-
hém odbývaly. 
„Toho nechci, je chudý jak kostelní myš,“ řekla jedna.
„Ten můj nápadník má zase nos jako bramboru – musela bych 
být slepá, abych se s ním zahazovala,“ hrdě prohlašovala druhá.
„A já si přece nevezmu hrobníkova syna!“ 
Ohrnovala nos třetí. A tak zůstávaly všechny svobodné. Až na tu 
nejmladší. 
Byla výjimečná, byla totiž skromná a ze všech dcer nejhezčí. Tehdy měl 
také na rybnících svůj zámek vodník. Také on byl mladý a velmi hezký. 

O pěkných děvčatech se doslechl, a tak se přestrojil za dalšího nápadníka 
a vydal se do mlýna na námluvy. 

Mlynářce se zalíbil, zlato mu cinkalo v kapse. Také hezky poví-
dal o mnoha služebnících a hojnosti. Vodníka by v něm ale 

nikdo nehádal a také ho nikdo nepoznal. 
Všechny dcery na něm mohly oči nechat, on 

však požádal jen o tu nejmladší. To ovšem 
mlynářka nechtěla povolit. 

Měl si přece vybrat tu nejstarší, ne-
bo čekat, až budou všechny dcery 
vyvdané a pak o ni poprosit. Vodník 
proto svolil, i když jen velmi nerad. 

Nejmladší dívka mu pak tajně poradi-
la, aby šel do světa hledat ženichy pro 

její starší sestry – ženichové měli být tak 
hezcí, jako vodník sám. 
A tak se vodník vypravil na cestu. Protože 
se ale bál, aby mu starší děvčata nepřemlu-
vila nevěstu ke vdavkám s někým jiným, pro-

měnil je všechny ve skály. 
A tak tu panny, proměněné ve skály, čekají na 

své ženichy dodnes.

Pověsti z Vysočiny jsou převzaté z pořadu Bylo nebylo, který vysílá 
každý den v 16:00 hodin Český rozhlas Region na frekvenci 87,9 FM.

POVĚST Z NAŠEHO KRAJE

Správce kostela sv. Michala ve Vítochově František Hanus ukazuje go-
tické fresky na klenutí stropu presbytáře chrámu.

Mostiště • V nádrži mostišťské přehrady pomalu přibývá voda. Normální-
ho stavu by měla hladina dosáhnout do května. Skončilo tak nejdramatič-
tější období ve čtyřicetileté historii vodního díla. Na přelomu roku se zjis-
tilo, že hráz je poškozená, obsluha rychle snížila hladinu nádrže na třeti-
nu. Díky rázným krokům kraje proběhla oprava rychle, odborná firma du-
tiny v těsnění hráze vyplnila speciální směsí. „Rychlost a rozsáhlost velké 
opravy vodního díla Mostiště a souvisejících prací na úpravně vody pova-
žuji za velký úspěch kraje Vysočina,“ komentoval opravu krajský radní pro 
vodní hospodářství Ivo Rohovský (ODS). Kromě samotné opravy hráze do-
stala novou technologii také úpravna vody, která zásobuje přes 70.000 li-
dí. Příčinou poškození hráze je zejména její nekvalitně provedená stavba 
z 60 let minulého století. 

Třešť • Hasičští odboráři z Vysočiny se sešli v Třešti na pravidelném kaž-
doročním setkání. Na programu měli zejména rozbor problémů souvisejí-
cích s fungováním hasičských záchranných sborů a hodnocení pracovních 
podmínek v této profesi v uplynulém roce. Nejčastěji diskutovanou otáz-
kou byl kariérní řád. Hostem setkání byl hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil 
(ODS), který ocenil vzornou spolupráci Hasičského záchranného sboru kra-
je Vysočina v rámci Integrovaného záchranného systému.

KRÁTCE

Salvy z pušek děsily Jihlavany před 200 lety stejně jako letos. 
Foto: Luboš Pavlíček

Slavnostní nástup napoleonských oddílů na jihlavském náměstí. 
Foto: Luboš Pavlíček

Miloš Vystrčil (vpravo) při slavnostním uvedení 
ulice do provozu. Foto: archiv kraje


